

#### In the Name of Allah the Most Beneficent the Most Merciful



## Shari'ah Pronouncement (23/2016/SP/NBC)

Subject: The Zakah of Mudarabah Sukuk

Honorable Sharia Supervisory Board Members of National Bonds Corporation,

Peace and Blessings upon all of you

We receive many inquiries from our respected clients about the ruling and how to pay Zakah on National Bonds Sukuk issued by the company. Their inquiries are about whether they should pay Zakah on the profits they receive at the end of the year from the company, or they should pay Zakah on profits as well as on capital (invested amount). Is it obligatory to pay Zakah on the prizes that company distributed to the Sukuk holders?

#### Shari'ah Board Response

Praise be to Allah, Peace and Blessings upon Prophet

Muhammad, his family and his companions, hereafter...

The Investment Sukuk are considered as Financial Papers representing a share in an investment pool; therefore, the same Zakah provisions on Securities apply to these Sukuk as per the International Islamic Figh Academy and Zakah Shari'ah Standard issued by Accounting and Auditing Organization for Islamic Financial Institutions provisions. Zakah is obligatory on shares' assets and it is calculated considering the company as a normal person. Zakah shall be calculated on Investment Sukuk as Securities, on Mudarabah pool assets, which include cash, receivables, articles of trade, shares or securities (Islamic Sukuk might also include Zakatable funds). The company should calculate the amount of Zakah on the Mudarabah portfolio and divide the total on the number of Sukuk issued, and should inform the Sukuk holders with the value they should pay as Zakah on each Sukk. As a basic principle, the company has to invest all the money of Sukuk holders.

# فتوى شرعية (2016/23/ف.ش/ص.و) الموضوع: زكاة المال عن صكوك المضاربة

السادة أصحاب الفضيلة أعضاء هيئة الرقابة الشرعية لشركة الصكوك الوطنية ..... المحترمين

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته وتحية طيبة وبعد،،،

تردنا الكثير من الاستفسارات من عملائنا الكرام عن حكم وكيفية إخراج زكاة المال عن الصكوك الوطنية المصدرة من الشركة التي يكتتبون بها. وتدور استفساراتهم حول ما إذا كان عليهم أن يدفعوا زكاة المال على الأرباح التي يحصلون عليها في نهاية العام المالي للشركة أم على الأرباح ورأس المال. وهل تجب الزكاة على المكافآت التي تقوم الشركة بتوزيعها على المشتركين في الصكوك؟ نرجو التفضل بالبيان، ولكم الشكر.

### جواب الهيئة الشرعية

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على سيدنا مُجَدَّد وعلى آله وصحبه أجمعين، وبعد،،،

تعد صكوك الاستثار أوراقاً مالية تمثل حصة مشاعة في وعاء استثاري، يجري عليها ما يجري على الأسهم المالية من أحكام زكاة المال، والذي انتهى إليه مجمع الفقه الإسلامي الدولي والمعيار الشرعي للزكاة الصادر عن هيئة المحاسبة والمراجعة للمؤسسات المالية الإسلامية هو وجوب الزكاة في موجودات الأسهم فتحسب الزكاة كما لو كانت الشركة شخصا طبيعيا، ومثل الأسهم صكوك الاستثار، فتحسب الزكاة في موجودات وعاء المضاربة، التي قد تشتمل على أموال نقدية، أو ديون غير محصلة أو عروض تجارة، أو أسهم أو صكوك إسلامية (ومن المعلوم أن الصك عروض تجارة، أو أسهم أو صكوك إسلامية (ومن المعلوم أن الصك عفظة المضاربة ثم تقسم على عدد الصكوك المصدرة، وبه يعلم مقدار زكاة كل صك. والأصل في طريقة عمل الشركة أن تستثمر جميع أموال حملة كل صك. والأصل في طريقة عمل الشركة أن تستثمر جميع أموال حملة



Zakah on client prizes should be paid and treated as profits Zakah on invested funds.

This can be explained in the following example: A customer has subscribed with National Bonds in Sukuk worth one hundred thousand dirhams, which were fully invested. The customer gained a profit of two thousand dirhams, and received prizes worth thousand dirhams. The customer after lunar year has to pay Zakah on the invested funds with National Bonds Corporation as follows:

Result of (2.5% \* x (2,000 dirhams profit +1,000 prizes) + Result of (No. of Investment Sukuk x the share of Zakah on each Sukk based on company's announcement).

\* If the calculation was based on the Gregorian calendar (which is longer than the Hijri year), it must be borne in mind that the percentage of Zakah will be (2.5775%).

Allah knows Best

Monday 09 Sha'ban I 1437H corresponding to 16 May, 2016 AD

May Allah bless Prophet Muhammad and prayer and peace be upon him May Allah bless the efforts ويمكن لتوضيح ذلك أن نضرب مثالاً قام فيه أحد العملاء بالاشتراك في الصكوك الوطنية بما قيمته 100 ألف درهم، وتم استثمار هذا المبلغ بالكامل، وحقق أرباحا قدرها ألفا درهم، وحصل على مكافآت بقيمة ألف درهم، فإن العميل بعد مرور الحول القمري يخرج زكاة على المال المستثمر مع شركة الصكوك باعتهاد هذه المعادلة:

Your Trusted Savings Partner لي كون أرباح المال المستثمر.

ناتج (2.5% x \*%2.5) درهم أرباح + 1,000 درهم مكافآت) + ناتج (عدد الصكوك المستثمرة x نصيب كل صك من الزكاة حسب إعلان الشركة).

\* هذا بالنسبة لحول العام القمري، فإذاكان الحول عاما شمسيا (فيه زيادة عن العام القمري) فإنه يجب مراعاة أن تكون نسبة الزكاة (2.5775%).

هذا والله أعلم

الإثنين 09 شعبان 1437 هـ الموافق 16 أيار (مايو) 2016م

وصلى الله وسلم وبارك على سيدنا مُحَّد وعلى آله وصحبه والله الموفق

أ.د. يوسف الشبيلي عضو الهيئة الشرعية

أ.د. مُحَّد عبد الرحيم سلطان العلماء عضو الهيئة الشرعية

'lelle

د. عبد الستار أبوغدة رئيس الهيئة الشرعية وعضوها التنفيذي